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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Novák Katalin, tárca nélküli miniszter (családokért felelős) 

Az interpelláció címe: "Milyen külföldi és hazai gazdasági körök akarják rátenni a kezüket a 
meddőségi központokra? " 

Tisztelt Miniszter Asszony!

A kormány ismét  belenyúl  a  meddőségi  kezelések rendszerébe.  Sokat  elárul,  hogy mindez egy
vagyongazdálkodási kérdésekről szóló törvényjavaslatba került bele.

A Javaslat  alapján  a  jövőben az  emberi  reprodukcióra  irányuló  különleges  eljárások nyújtására
kizárólag  az  állam  által  fenntartott  egészségügyi  szolgáltató,  valamint  az  egységes  állami
egészségügyi irányítás részét képező, a közfeladatot ellátó közérdekű vagyonkezelő alapítványokról
szóló törvény szerinti klinikai központ jogosult. Azon szolgáltatók, amelyek most ilyen engedéllyel
rendelkeznek, a jövő nyáron elveszítik ezt a jogosultságukat.

Egyrészt  érthetetlen,  hogy a  meddőségi  kezeléseket  a  jövőben  miért  csak  állami  egészségügyi
intézmény  végezhet  és  sajnos  a  javaslat  sem  adja  meg  ennek  megfelelő  indokait,  pusztán  a
kezelések társadalmi fontosságát hangsúlyozza. A „demográfiai kihívás” önmagában nem elegendő
hivatkozási  alap  arra,  hogy  miért  szüntetik  meg  a  jelenleg  egyébként  létező  nem  állami
lehetőségeket. Az indoklás szűkszavúsága miatt okkal feltételezhető, hogy ez a fajta „államosítás”
nem feltétlenül szakmai célokat szolgál.

Másrészt az a megjelölés, hogy „közfeladatot ellátó közérdekű vagyonkezelő alapítványokról szóló
törvény szerinti klinikai központ” magyarul azt jelenti, hogy a nemrégiben tucatjával létrehozott
egyetemi alapítványok által fenntartott klinikák végezhetik még a meddőségi beavatkozásokat az
állami  szolgáltatók  mellett.  Tudjuk,  hogy ezek az  alapítványok  az  állami  vagyon  kiszervezését
jelentik. Sőt a kormány közérdekű vagyonkezelő alapítványt hoz létre a Fudan Hungary Egyetem
fenntartására is, ezt is éppen most tárgyalja a Ház, amivel többek között az is a kormány célja, hogy



megerősítse  a  természet-  és  orvostudományi  képzést  is.  Tehát  mi  is  a  valódi  cél?  Elveszik  a
lehetőséget a mostani magán meddőségi központoktól, és átadják azt újaknak és/vagy a kínai Fudan
Egyetemnek?

Az  államosítás  nem  most  kezdődött,  hiszen  2019  végén  már  hat  meddőségi  centrumot
államosítottak, mementóként elenyésző számú (3-4) klinika maradt fenn. De most már ennek is
vége.  A  beszántásra  kerülő  klinikák  kötelesek  lesznek  átadni  a  náluk  tárolt  embriókat  és
ivarsejteket, ugyanakkor a tulajdonosváltáson áteső cégek állami kártalanításra lesznek jogosultak.
A kártalanítás  mértéke  megegyezik  a  megelőző öt  üzleti  év  állami  átvétellel  érintett  gazdasági
tevékenységéből  származó,  mérleg  szerinti  eredmény  egy  éves  átlagának  összegével.  Ezzel
kárpótolják a kivéreztetésre ítélt magánszektort?

Az is érdekes, hogy mennyire sietnek mindezzel, hiszen szeptember 30-át követően új reprodukciós
eljárás, további meddőségkezelési célú önálló új beavatkozás nem kezdhető már meg a mostani
centrumokban.  Ehhez  az  indoklás  hozzáteszi  –  nagyon  előzékenyen  -,  hogy  az  „átmeneti
időtartamot  az  ellátás  folyamatosságában  rejlő  a  népesedéspolitikai  célok  érvényesülése  teszi
indokolttá”. De vajon mire ez a nagy sietség? Csak nem a választások előtt akarják ezt is még
beszántani?

A módosításnak köze lehet az elmúlt hónapokban heves vitákat kiváltott „egészségügyi szolgálati
jogviszonyhoz” is, a törvény miatt ugyanis a nőgyógyászok és az endormetriózis specialisták egy jó
része a magánpraxist  választotta.  A hírek szerint emiatt  az állami intézmények műtéti  várólistái
megint kivárhatatlanokká váltak.

De egyes vélemények szerint az átalakítás nem lehet teljesen független a CSOK-kal kapcsolatos
szabályoktól  sem.  Ha  ugyanis  meghatározott  időn  belül  nem érkezik  meg  a  betervezett/vállalt
gyerek, kötelező jelleggel meddőségi kezelésen kell részt vennie a pároknak. Ha ez már csak állami
tulajdonban  lévő  egészségügyi  szolgáltatónál  lehetséges,  akkor  ezen  keresztül  informálódhat  a
kormány arról, hogy kik és hányszor próbálkoztak a hitel fejében. Ilyen módon egyfajta kontrollt
építenek a rendszerbe.

A benyújtott javaslatért Gulyás Gergely felel, pedig van egy családügyekért felelős miniszter is a
kormányban.  Ebből  is  látszik,  hogy itt  nem a  demográfiai  kérdések,  hanem gazdasági-politikai
döntések játszanak szerepet. Pedig, ha valami, akkor a népesedés kérdése valóban mindannyiunk
ügye.  Mindannyiunk  számára  fontos,  hogy  minél  több  gyermek  születhessen  hazánkban,  és
lehetőség  szerint  itt  is  nőjön fel.  Ez  utóbbihoz  azonban  sokkal  jobb életfeltételek  és  kilátások
kellenének. Nem véletlen, hogy több százezren elmentek ebből az országból, és ma már minden
hatodik magyar gyermek más országban születik meg.

Tudom, majd elmondják válaszukban, hogy ingyenessé tették a kezeléseket és ez valóban fontos is.
De ha már az utolsó központot is állami felügyelet alá vonják, akkor végre megmondhatnák, hogy
pontosan mennyi gyermek született az elmúlt években a meddőségi kezeléseknek köszönhetően,
mert 2014 óta egy jelentés sem készült el, vagy legalábbis nem található sehol. Amikor erre eddig
rákérdeztem, egyszer sem adtak pontos adatokat évekre visszamenőleg. Legutóbb mindössze annyit
írtak,  hogy  nagyságrendileg  4000  gyermek  született  2017-ben.  (Nem  pontosan  értem,  hogy  a
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körülbelüli adat magyarázataként miért az időközben bekövetkezett vetélésekre hivatkoznak, hiszen
a  megszületett  gyermeket  számát  nem  érinti  a  vetélés.)  Az  adatnak  ellentmond,  hogy  egy
nemrégiben  megjelent  tanulmány szerint  évente  nagyjából  1900-2600  közötti  gyermek  születik
Magyarországon  a  reprodukciós  eljárásoknak  köszönhetően.  Ezek  statisztikai  becslések,  mert  a
kormány a kutatóknak sem árulta el a pontos számokat, és az arról szóló éves jelentéseket sem
tették elérhetővé, talán el sem készültek, amiket pedig kötelezően közzé kéne tenni.

Vajon a kormány 2014 óta miért nem adja ki a tényleges adatokat? Miért titkolóznak? Legutóbbi
válaszukban, amikor erre idén januárban rákérdeztem azt írták, hogy mindent megtesznek annak
érdekében, hogy a 2018-as (!) jelentést nemzetközi összehasonlításra és egészségpolitikai stratégiák
kialakítására is alkalmas legyen, valamint publikálható és elérhető legyen a honlapon. Ezt a három
évvel ezelőtti időszakról szóló jelentést azonban azóta sem sikerült közre adni. Tehát biztosan nem
erre alapozzák az újabb átalakításokat.

Mindezek miatt kérdezem:

Miért tesznek tönkre egy működő rendszert? 

Valójában most mi a céljuk: a szolgáltatások állami kézbe vétele vagy azok új alapítványokba
történő kiszervezése? 

Miért  nem mondják meg,  hogy pontosan mennyi gyermek születik a meddőségi  kezelések
által? Hol vannak a 2014 utáni jelentések, adatok? 

Budapest, 2021. június 1.

Bangóné Borbély Ildikó

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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